

СОДЕРЖАНИЕ

Тункина И.В. Первые Миллеровские чтения15

Избранные приветствия друзей академического архива

Abalakin V.K. Zum 285. Bestehensjahr des Archivs der Russischen Akademie der Wissenschaften24

Абалакин В.К. К 285-летию Архива Российской академии наук25

Hintzsche A.E. Die Internationale Georg-Wilhelm-Steller-Gesellschaft Halle in der Kontinuität der über 300jährigen Russisch-Deutschen Wissenschaftsbeziehungen.....26

АКАДЕМИЧЕСКИЙ АРХИВ В XVIII–XXI вв.: ЭТАПЫ ИСТОРИИ, ПОРТРЕТЫ АРХИВИСТОВ

Тункина И.В. Хранители академической памяти (к юбилею Архива РАН).....30

Г.Ф. Миллер — ученый-историк, администратор, путешественник

Басаргина Е.Ю. «Надлежит определить к архиве...»: Г.Ф. Миллер и начальная история Архива Конференции 52

Волков С.С., Манерова К.В. Г.Ф. Миллер и В.Е. Адодуров60

Фруменкова Т.Г. Г.Ф. Миллер — главный надзиратель Московского воспитательного дома68

Афиани В.Ю. Два историографа: Г.Ф. Миллер и Н.М. Карамзин 75

Нефедкин А.К. «Ледяной поход» колымско-алазейских чукчей в 1716–1721 гг. по свидетельству Г.Ф. Миллера80

Проекты реформ архивного дела в России в XIX — начале XX в.

Лебедева В.М. М. В. Довнар-Запольский и проекты российской архивной реформы конца XIX в. 85

Медведев И.П. В.Н. Бенешевич об архивной реформе 1918 года92

Соболев В.С. Из истории деятельности «Кружка архивных работников имени А.С. Лаппо-Данилевского» в Петрограде. 1920–1924 гг.95

Из истории Архива АН СССР и республиканских академических архивов в XX — начале XXI века

Князев Г.А. Архив Академии наук СССР в годы Великой Отечественной войны (1941–1945). Публикация и комментарии А.Н. Анфертьевой103

Иодко О.В., Прохоренко Н.С., Тункина И.В. Слово об архивисте: Борис Венедиктович Левшин (21.12.1926–22.11.2012)114

Иодко О.В. Невосполнимая утрата: памяти А.Н. Анфертьевой (1950–2013).....118

Мандрик М.В. Светлой памяти архивиста, историка и учителя Антонины Николаевны Анфертьевой120

Глеб М.В. Центральный научный архив Национальной академии наук Беларуси: этапы истории, фонды, направления работы122

**ФОРМИРОВАНИЕ АКАДЕМИЧЕСКОГО ПРОСТРАНСТВА XVIII–XX вв.
ПО АРХИВНЫМ ДОКУМЕНТАМ**

<i>Бондарь Л.Д., Кузовкова М.В.</i> Освоение промышленных районов Сибири в XVIII в.: иллюстративный материал из архивов академических экспедиций в Санкт-Петербургском филиале Архива РАН.....	127
<i>Kowalewicz M.H.</i> Die Verwaltung der akademischen Angelegenheiten im 18. Jahrhundert. Die Korrespondenten von Euler: J. H. S. Formey und G. F. Müller	133
<i>Костина Т.В.</i> Академическая гимназия в пространстве Петербурга 1780-х гг. («Гимназический дом» на 7 линии).....	142
<i>Лоскутова М.В.</i> «Академическая» и «ведомственная» наука второй четверти XIX в.: Министерство государственных имуществ, Императорская Академия наук и изучение природных ресурсов Российской империи.....	148
<i>Иодко О.В.</i> Форма одежды для служащих Академии наук.....	154
<i>Щедрова И.М.</i> Новое об академической реликвии: судьба Готторпского глобуса в XIX веке.....	163
<i>Груздева Е.Н.</i> Нестер Гаврилович Рубцов и его «Путешествие Лангсдорфа в Южную Америку в 1820-х гг.»	170
<i>Щедрова И.М.</i> Новые изобразительные материалы экспедиции Г.И. Лангсдорфа в Бразилию (1821–1829 гг.)	177
<i>Гонобоблева С.А.</i> История первого русско-шведского словаря.....	179
<i>Слепкова Н.В.</i> Каталоги Зоологического музея в личном фонде академика Ф.Ф. Брандта.....	191
<i>Reich K., Roussanova E.</i> Die Autographensammlung von Wilhelm Stieda (1852–1933) in der Universitätsbibliothek Leipzig als Quelle für die Erforschung der internationalen wissenschaftlichen Beziehungen der Kaiserlichen Akademie der Wissenschaften zu St. Petersburg.....	199
<i>Анненкова Е.А.</i> Пушкинская медаль — награда рецензентам конкурсных трудов.....	207
<i>Шишкина К.Г.</i> Российско-белорусские академические связи в документах Санкт-Петербургского филиала Архива РАН	210
<i>Колчинский Э.И.</i> ЛО ИИЕТ АН СССР в кругу первом: 1953–1967	216
<i>Манойленко К.В.</i> Поклон историков ботаники сотрудникам академического архива	225

**ПЕРСОНАЛИИ УЧЕНЫХ В ИСТОРИИ НАУКИ XVII–XX вв.
ПО АРХИВНЫМ ДОКУМЕНТАМ**

<i>Прохоренко Н.С.</i> Иоганн Кеплер: к истории судьбы и научного наследия	229
<i>Тункина И.В.</i> Экспедиция Д.Г. Мессершмидта 1719–1727 гг. в Сибирь в российской историко-научной историографии XX — начала XXI веков.....	238
<i>Bondar L.D., Bischoff U.</i> Die Expedition D.G. Messerschmidts 1720–1727: linguistische Forschungen.....	251
<i>Лефельдт В.</i> Леонард Эйлер и русский язык.....	257
<i>Сытин А.К.</i> О рукописи ботанического сочинения П.С. Палласа «Icones plantarum selectarum cum descriptionibus», или «Plantae selectae Rossicae»	261

<i>Абашник В.А.</i> Академик Борис Андреевич Дорн (1805–1881) как ориенталист.....	267
<i>Осипова Н.М.</i> Взаимоотношения академика В.И. Вернадского с французскими учеными (по документам Архива РАН)	277
<i>Поникаровская М.В.</i> Академик С.А. Жебелёв в Императорском Русском археологическом обществе.....	284
<i>Моцяяка П.П.</i> И.Э.А. Лециус — репрессированный директор Института князя Безбородко (1913–1914 гг.).....	288
<i>Урангуа Х. Ж.</i> К вопросу о деятельности русского финансово-советника при Монгольском правительстве С.А. Козина (1914–1916 гг.).....	294
<i>Карский А.А.</i> Записная книжка академика Е.Ф. Карского: 1918–1920 гг.	302
<i>Бондарь Л.Д.</i> Организационное участие академика Е.Ф. Карского в становлении белорусской науки (по материалам Санкт-Петербургского филиала Архива РАН)	310
<i>Крабошина Н.В.</i> После С.А. Венгерова: Н.К. Никольский — директор Института книговедения (1920–1924).....	316
<i>Синицына М.В.</i> Письма Д. О. Святского к М. Н. Римскому-Корсакову (по материалам Санкт-Петербургского филиала архива Российской академии наук).....	323
<i>Тункина И.В.</i> Академик В.И. Вернадский в воспоминаниях Г.А. Князева (К 150-летию со дня рождения В.И. Вернадского).....	329

ФОНДЫ УЧРЕЖДЕНИЙ И ЛИЧНЫЕ ФОНДЫ УЧЕНЫХ КАК ИСТОРИЧЕСКИЙ ИСТОЧНИК

<i>Застрожнова Е.Г.</i> Эпистолярное наследие сотрудников Императорской археологической комиссии в составе фондов академического архива	339
<i>Гришин К.П.</i> Документы академика М.А. Дьяконова в Санкт-Петербургском филиале Архива Российской академии наук	344
<i>Мандрик М.В.</i> Коммерческое училище в Лесном: обзор нового фонда в Санкт-Петербургском филиале Архива РАН.....	351
<i>Лаптева Т.Н.</i> Научная репатриация профессора А.В. Флоровского	358
<i>Селиванова О.В.</i> Личный фонд профессора И.Н. Бороздина в Архиве РАН.....	363
<i>Пузейкина Л. Н.</i> Фонд академика В.М. Жирмунского в Санкт-Петербургском филиале РАН.....	369
<i>Погодина Т.А.</i> Документы личного фонда академика Н.Н. Давиденкова в Санкт-Петербургском филиале Архива РАН как материалы к биографии ученого	376
<i>Литвина Н.В.</i> Академик М. Д. Миллионщиков в фондах Архива РАН: возможности использования архивных материалов.....	380
<i>Лиманова С.А.</i> К вопросу о формировании личного фонда академика В.Н. Кудрявцева в Архиве РАН.....	386
<i>Косырева Е.В.</i> Роль и место личности в сохранении документального наследия ученого	393

<i>Тихонова Е.П.</i> Предварительное описание личных фондов А.И. Аргиропуло и Б.С. Виноградова, хранящихся в Научном архиве Зоологического института РАН.....	397
<i>Миροнова Н.П.</i> Молодой ученый в 1970–1980-е годы (по документам Научного архива Коми НЦ УрО РАН).....	403

ПРОБЛЕМЫ КОНСЕРВАЦИИ И РЕСТАВРАЦИИ АРХИВНЫХ ДОКУМЕНТОВ

<i>Екабсонс М.</i> Восковые печати Национального архива Латвии: Проблемы сохранения и реставрации	409
<i>Кудоярова Л.В., Перова Т. д., Щедрова И.М.</i> Опыт реставрации документов из фонда Г.Ф. Миллера в Санкт-Петербургском филиале Архива РАН.....	413
<i>Тихонов П.А.</i> Исследование живописного портрета методом мультиспектральной фоторегистрации (на примере портрета А.С. Норова, языковеда и путешественника, участника Бородинской битвы)	418
<i>Чернова Н.В.</i> Идентификация повреждений архивных фотодокументов — необходимое условие для их правильного хранения и успешной реставрации ...	422
<i>Галушкин А.А., Ткаченко Т.С., Чернова Н.В., Швиль Л.М.</i> Исследование воздействия водной обработки с отбеливающими и дезинфицирующими реагентами на черно-белые фотодокументы XX века	428
<i>Азизова Г.Н., Сазанова К.В.</i> Роль органических кислот, выделяемых грибами при их адаптации к биоцидам, применяемым для дезинфекции и реставрации архивных документов	438
<i>Кузьменко А.С.</i> Этические аспекты реставрации памятников на бумаге.....	444

РОССИЙСКИЕ НЕМЦЫ В ИССЛЕДОВАНИЯХ УЧЕНЫХ ИМПЕРАТОРСКОЙ-РОССИЙСКОЙ-ВСЕСОЮЗНОЙ АКАДЕМИИ НАУК (XVIII — ПЕРВАЯ ТРЕТЬ XX вв.)

<i>Айсфельд О.В.</i> 250 лет переселения немцев в Россию: отражение истории и культуры немцев-колонистов в трудах ученых Академии наук последней трети XVIII — середины XIX в.	449
<i>Вашкау Н.Э.</i> Колония Сарепта глазами ученых и путешественников	456
<i>Клейтман А.Л.</i> История Нижнего Поволжья в творческом наследии И.Я. Лерхе	463
<i>Герман А.А.</i> Поволжские немцы — члены Саратовской ученой архивной комиссии.....	470
<i>Ерина Е.М.</i> Документальные материалы объединенного архивного фонда Г. Дингеса — А. Дульзона как один из источников изучения языка поволжских немцев	476
<i>Светозарова Н.Д.</i> Творческое наследие В.М. Жирмунского и его учеников в архивах Петербурга (фольклорно-диалектологические материалы).....	481
<i>Солодова В.В.</i> Документы В.М. Жирмунского в архивах Украины.....	488
<i>Черказьянова И.В.</i> Историко-этнографическое исследование советских немцев в Академии наук СССР в 1920–1930-е годы.....	494
Summary	501
Список сокращений.....	
Именной указатель.....	

CONTENTS

<i>Tunkina I.V.</i> The First Müller's Conference	15
---	----

Selected Greetings of Academic Archive's Friends

<i>Abalakin V.K.</i> By the time of 285 anniversary of the Archive of the Russian Academy of Sciences	24
---	----

<i>Hintzsche A.-E.</i> International Georg Wilhelm Steller Society in Halle in the context of 300-year-old Russian-German Relations	26
---	----

ACADEMIC ARCHIVE IN THE 18TH–21ST CENTURIES: STAGES OF HISTORY, PORTRAITS OF ARCHIVISTS

<i>Tunkina I.V.</i> Curators of the Academic Memory (to the Anniversary of the Archive of RAS)	30
--	----

G.F. Müller — scholar-historian, administrator, traveller

<i>Basargina E.Iu.</i> G.F. Müller and the Initial History of the Archive of the Conference	52
---	----

<i>Volkov S.S., Maniorova K.V.</i> G.F. Müller and V.E. Adodurov	60
--	----

<i>Frumenkova T.G.</i> G.F. Müller — the Main Supervisor of Moscow Foundling House	68
--	----

<i>Afiani V.Iu.</i> Two Historiographers: G.F. Müller and N.M. Karamzin	75
---	----

<i>Nefedkin A.K.</i> “The Ice March” of the Chukchis from the Kolyma and Alazeya Rivers to the West in 1716–1721 according to G.F. Müller	80
---	----

Projects of the Archival Reforms in Russia in the 19th — the beginning of the 20 centuries

<i>Lebedeva V.M.</i> M.V. Dovnar-Zapolskii and the Projects of the Archival Reform of Russia at the end of the 19 th century	85
---	----

<i>Medvedev I.P.</i> V.N. Beneshevich on the Archival Reform of 1918	92
--	----

<i>Sobolev V.S.</i> From the History of the Activity of “A.S. Lappo-Danilevskii Society of Archivists”	95
--	----

From the History of the Archive of the Academy of Sciences of the USSR and the Republican Academic Archives in the 20th — the beginning of the 21st centuries

<i>Kniazev G.A.</i> The Archive of the Academy of Sciences of the USSR within the years of the Great Patriotic War (1941–1945). Publication and Commentary by <u>A.N. Anfertieva</u>	103
--	-----

<i>Iodko O.V., Prokhorenko N.S., Tunkina I.V.</i> A Word about the Archivist: Boris Venediktovich Levshin (21.12.1926–22.11.2012)	114
---	-----

<i>Iodko O.V.</i> Irrecoverable Loss: In Memory of A.N. Anfertieva (1950–2013)	118
--	-----

<i>Mandrik M.V.</i> Of Blessed Memory of an Archivist, a Historian and a Teacher Antonina Nikolaievna Anfertieva	120
--	-----

<i>Gleb M.V.</i> Central Scientific Archive of the National Academy of Sciences of Belarus: Stages of History, Manuscript Groups, Directions of Work	122
--	-----

**FORMING OF THE ACADEMIC AREA OF THE 18TH–20TH CENTURIES
ACCORDING TO ARCHIVAL DOCUMENTS**

<i>Bondar L.D., Kuzovkova M.V.</i> Development of the Industrial Regions of Siberia in the 18 th century: Visual Material from the Archives of Academic Expeditions in St. Petersburg Branch of the Archive of RAS	127
<i>Kowalewicz M.H.</i> Management of Academic Questions in the 18 th century. Euler’s Correspondents: J.H.S. Formey und G.F. Müller	133
<i>Kostina T.V.</i> Academy of Sciences’ Gymnasium in St. Petersburg in 1780s (“Gymnasium House” in 7 th Line).....	142
<i>Loskutova M.V.</i> “Academic” and “Departmental” Science in the Second Quarter of the 19 th century. Ministry of State Domains, Imperial Academy of Sciences and Studying Natural Resources of the Russian Empire	148
<i>Iodko O.V.</i> Uniform for Officials of the Academy of Sciences	154
<i>Shchedrova I.M.</i> New Facts About the Academic Relic: The Fate of the Globe of Gottorf.....	163
<i>Gruzdeva E. N.</i> Nester Gavrilovich Rubtsov and his “Langsdorff’s Expedition to Southern America in 1820s”	170
<i>Shchedrova I.M.</i> New Pictorial Materials of G.G. Langsdorff’s expedition to Brazil (1821–1829)	177
<i>Gonobobleva S.L.</i> The History of the First Russian-Swedish dictionary.....	179
<i>Slepkova N.V.</i> Catalogues of the Zoological Museum among the Personal Papers of Academician J.F. von Brandt.....	191
<i>Reich K., Roussanova E.</i> Collection of Autographs of Wilhelm Stieda (1852–1933) in the University Library of Leipzig as a Source for Studying International Academic Relations of the Imperial Academy of Sciences in St. Petersburg	199
<i>Annenkova E.A.</i> Pushkin Medal — Award for the Reviewers of the Contest Works	207
<i>Shishkina K.G.</i> Academic Contacts between Russia and Belarus in the Documents of Manuscript Groups from St. Petersburg Branch of the Archive of RAS.....	210
<i>Kolchinskii E.I.</i> Leningrad Department of the Institute of History of Science and Technology in the First Circle: 1953–1967	216
<i>Manoilenko K.V.</i> Bow of the Historians of Botany to the Employees of the Academic Archive.....	225

**SCIENTISTS’ PERSONALIA IN THE HISTORY OF SCIENCE
OF THE 17TH–20TH CENTURIES ACCORDING
TO THE ARCHIVAL DOCUMENTS**

<i>Prokhorenko N.S.</i> Johannes Kepler: to the History of his Fate and Scientific Heritage	229
<i>Tunkina I.V.</i> The Expedition of D.G. Messerschmidt during 1719–1727 to Siberia in the Russian Historical-scientific Historiography of the 20 th — the beginning of the 21 st centuries	238
<i>Bondar L.D., Bischoff U.</i> D.G. Messerschmidt’s Expedition of 1720–1727: Linguistic Researches	251
<i>Lehfeldt W.</i> Leonhard Euler and the Russian Language	257
<i>Sytin A.K.</i> On the Manuscript of P.S. Pallas’ Work “Icones plantarum selectarum cum descriptionibus” or “Plantae selectae rossicae”	261

<i>Abashnik V.A.</i> Academician Boris Andreevich Dorn (1805–1881) as Orientalist	267
<i>Osipova N.M.</i> Contacts of Academician V.I. Vernadskii with French Scientists (based on the documents of the Archive of RAS).....	277
<i>Ponikarovskaia M.V.</i> Academician S.A. Zhebelev in the Imperial Russian Archaeological Society.....	284
<i>Motsyiaka P.P.</i> J.A. Lezius — Repressed Director of Prince Bezborodko Institute (1913–1914).....	288
<i>Urangua Kh.Zh.</i> The Activities of S.A. Kozin as the Russian Financial Adviser for Mongolian Government (1913–1916).....	294
<i>Karskii A.A.</i> Academician E.F. Karskii’s Pocketbook: 1918–1920.....	302
<i>Bondar L.D.</i> Participation and Organizing Activity of E.F. Karskii in the Formation of Belorussian science (based on the Materials of St. Petersburg Branch of the Archive of RAS).....	310
<i>Kraposhina N.V.</i> After S.A. Vengerov: N.K. Nikolskii — Director of the Institute of Bibliology.....	316
<i>Sinitsyna M.V.</i> Letters of D.O. Sviatskii to M.N. Rimskii-Korsakov (based on the materials of St. Petersburg Branch of the Archive of RAS).....	323
<i>Tunkina I.V.</i> Academician V.I. Vernadskii in the Reminiscences of G.A. Kniazev (to the 150 th Birth Anniversary of V.I. Vernadskii)	329

**MANUSCRIPT GROUPS OF INSTITUTES AND PERSONAL PAPERS
OF SCIENTISTS AS A HISTORIOGRAPHIC SOURCE**

<i>Zastrozhnova E.G.</i> Epistolary Heritage of Employees of the Imperial Archaeological Commission as Part of the Fonds of the Archive of RAS	339
<i>Grishin K.P.</i> The Documents of Academician M.A. Diakonov in the St. Petersburg Branch of the Archive of the Russian Academy of Sciences	344
<i>Mandrik M.V.</i> Commercial School in Lesnoie: Review of the New Institutional Records in St. Petersburg Branch of the Archive of RAS	351
<i>Lapteva T.N.</i> Academic Repatriation of Professor A.V. Florovskii	358
<i>Selivanova O.V.</i> Personal Papers of I.N. Borozdin in the Archive of RAS	363
<i>Puzeikina L.A.</i> V.M. Zhirmunskii’s personal papers in the St. Petersburg Branch of the Archive of RAS	369
<i>Pogodina T.A.</i> Documents from the Personal Papers of N.N. Davidenkov in St. Petersburg Branch of the Archive of RAS as a Source to the Biography of the Scientist	376
<i>Litvina N.V.</i> Academician M.D. Millionshchikov’s Personal Papers Kept in the Archive of the Russian Academy of Sciences: Means to Use Archival Documents	380
<i>Limanova S.A.</i> To the Problem of Forming the Personal Papers of Academician V.N. Kudriavtsev in the Archive of RAS	386
<i>Kosyreva E.V.</i> Role and Place of Personality in the Preservation of Documentary Heritage of a Scientist.....	393
<i>Tikhonova E.P.</i> Preliminary Description of the Personal Papers of A.I. Argiropulo and B.S. Vinogradov Preserved in the Scientific Centre of the Zoological Institute of RAS	397
<i>Mironova N.P.</i> A Young Scientist in 1970s–1980s (According to the Documents from the Academic Archive of Komi Scientific Centre of Ural Branch of RAS).....	403

**PROBLEMS OF CONSERVATION
AND RESTORATION OF ARCHIVAL DOCUMENTS**

<i>Ekabsons M.</i> The Wax Seals of the National Archive of Latvia: Problems of Preservation and Conservation	409
<i>Kudoiarova L.V., Perova T.D., Shchedrova I.M.</i> Restoration Experience of the Documents from Müller Personal Papers in St. Petersburg Branch of the Archive of RAS	413
<i>Tikhonov P.A.</i> Research of a Pictorial Portrait Using the Multispectral Photo Registration Method (by the Example of the Portrait of A.S. Norov, Linguist and Traveller, Participant of the Battle of Borodino)	418
<i>Chernova N.V.</i> Damage Identification of Photo Documents as a Necessary Condition for their Proper Storage and Successful Restoration.....	422
<i>Galushkin A.A., Tkachenko T.S., Chernova N.V., Shvil L.M.</i> Research of the Impact of Water Treatment with Whitening and Disinfecting Agents on Black-and-white Photo Documents of the 20 th Century.....	428
<i>Azizova G.N., Sazanova K.V.</i> The Role of Organic Acids Produced by Microscopic Fungi While Being Adapted to Biocides Used for Disinfection and Restoration of Archival Documents	438
<i>Kuzmenko A.S.</i> Ethic Aspects of Paper Monuments Restoration	444

**RUSSIAN GERMANS IN THE STUDIES OF THE SCHOLARS
OF THE IMPERIAL – RUSSIAN – ALL-UNION ACADEMY OF SCIENCES
(THE 18TH – THE FIRST THIRD OF THE 20TH CENTURIES)**

<i>Eisfeld O.V.</i> The 250 th Anniversary of the Germans' Resettlement to Russia: Reflection of the History and Culture of German Colonists in the Works of the Scholars of the Academy of Sciences of the Last Third of the 18 th – the Middle of the 19 th centuries	449
<i>Waschkau N.E.</i> The Colony of Sarepta Through the Eyes of Researchers and Travelers	456
<i>Kleitman A.L.</i> The History of the Low Volga Region in the oeuvre of J. J. Lerche	463
<i>German A.A.</i> The Volga Germans – Members of the Saratov Scholarship Archival Commission.....	470
<i>Erina E.M.</i> Documentary Materials of the United Archival Manuscript Group of G. Dinges – A. Dulzon as one of the Sources for Studying the Language of the Volga Germans	476
<i>Svetozarova N.D.</i> M. Zhirmunskii and His Disciples' Oeuvre in the Archives of St. Petersburg (folk-dialectological materials).....	481
<i>Solodova V.V.</i> M. Zhirmunskii's Documents in the Archives of Ukraine.....	488
<i>Cherkazianova I.V.</i> The Historical-ethnographic Research of Soviet Germans of the Academy of Sciences of the USSR in 1920s–1930s	494
Summary.....	501
List of abbreviations	
Index of names	